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سرمقاله

 قطعنامه مجمع عمومی
و سلاح هسته ای 

ادامه از صفحه یک
مع الوصف، تصویب چنین قطعنامه در مجمع 
عمومی که همه کشورهای جهان در آن مشارکت 
نشان  برخوردارند،  مساوی  رای  حق  از  و  دارند 
دهنده دیدگاه اکثریت کشورهای جهان در مورد 
کلاهک های هسته ای اسرائیل است و نگرانی عمیق  
اسرائیل  در  هسته ای  کلاهک  وجود  از  کشورها 
اکثر  است  واقعیت  این  بیانگر  و  دارد  حکایت 
کشورهای جهان به خوبی متوجه اند وجود چنین 
زرادخانه  برای صلح جهانی و امنیت بین المللی 
استراتژیک  منطقه  در  آن هم  و  است  خطرناک 
خاورمیانه که آبستن حوادث است و در لبه پرتگاه 

جنگ های خواسته و ناخواسته قرار دارد.
توجه و دقت به ۶ عضوی که رای منفی دادند 
خصوصا آمریکا که همواره خود را مدافع معاهده 
منع تولید و تکثیر سلاح های هسته ای )ان پی تی (  

می داند قابل تامل است. 
متاسفانه واشنگتن به تمام قطعنامه های مجمع 
نفع  به  ملل،  سازمان  امنیت  شورای  و  عمومی 
نزدیک  روابط  از  و حکایت  رای می دهد  اسرائیل 
و استراتژیک واشنگتن و تل آویو دارد  و نشان 
می دهد مراکز تصمیم گيری آمریکا در اختیار لابی 

اسرائیل است.
 در حالی که آمریکا با وجود کلاهک هسته ای 
در کشورهای اسلامی خاورمیانه و شمال آفریقا 
برای  و  می کند  مخالفت  شدیدا  فارس  خلیج  و 
دستیابی این کشورها حتی کشورهایی که وابسته 
به آمریکا هستند سنگ اندازی می کند مخالفت با 
قطعنامه مزبور یک سو نگری واشنگتن در توازن 
قوا به نفع اسرائیل را در خاورمیانه نشان می دهد،  
زرادخانه  وجود  واقفند  واقعیت  این  بر  همگان 
هسته ای اسرائیل به نفع صلح در منطقه خاورمیانه 
نمی تواند باشد . وجود کلاهک هسته ای در اسراییل 
مشوق و محرک برای سایر کشورهای خاورمیانه و 
خلیج فارس و شمال آفریقا است تا  دیر یا زود در 
جهت برخورداری از سلاح هسته ای گام بردارند و 
این منطقه، تبدیل به انبار سلاح هسته ای بشود 

و با اشتباهی کوچک، فاجعه ای بزرگ راه بیفتد.
بدون  کشوری  هر  در  هسته ای  سلاح  وجود 
استثنا خطری بزرگ برای حیات بشر در کره خاکی 
است و همه کشورهای جهان بدون استثنا باید در 
جهت امحای سلاح هسته ای و تسلیحات کشتار 
جمعی گام بردارند تا جهان به طرف صلح و امنیت 

پایدار روی آورد.

خبر

اخبار

نتیجه کار کمیته حقیقت یاب هم 
معلوم است

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: ما باید 
ابتدا مسئله کشور را بشناسیم و در جهت حل 
مسائل مملکت حرکت کنیم، اگر در آن جهت 
حرکت نکنیم نوشتن قانون و گفت و گو و امثال 

این ها هیچ مسئله و مشکلی را حل نمی کند. 
این که  درباره  هاشمی طبا  مصطفی  سید 
برای برون رفت کشور از بحران های این روزها 
جمله  از  می شود  مطرح  مختلفی  بحث های 
موسسان،  هیات  تاسیس  رفراندوم،  برگزاری 
در  شما  ارزیابی  راه حل ها،  سایر  و  گفت وگو 
این خصوص چیست، گفت: اصلا باید ببینیم 
مشکل مملکت ما چیست؟ آیا ما مشکل قانون 
و قانون اساسی داریم؟ به قول آقای قالیباف هر 
قانونی برای خودش خوانشی دارد، ایشان گفتند 
ما باید خوانش خودمان را از قانون اساسی تغییر 
دهیم. بنابراین هر چیزی که درست نوشته شود 

یک جور دیگری تعبیر  و اجرا می شود.
حاضر  حال  در  معتقدم  این که  بیان  با  وی 
سیاسی  مسئله  ما  کشور  در  اصلی  مسئله 
نیست، بیان کرد: درست است که ممکن است 
کسانی که تظاهرات می کنند حرف های سیاسی 
بزنند اما این حرف ها مشکل مملکت ما نیست. 
مشکل مملکت ما ۲ چیز است؛ یکی اینکه در 
داخل همه امکانات ما از جمله امکانات زیربنایی 
مانند آب و زمین درحال از بین رفتن هستند و یا 
راه آهن و نیروگاه های ما فرسوده شده اند و ما به 
نوعی تکیدگی در مملکت دچار شده ایم که اگر 

ادامه پیدا کند، مملکت ما از بین می رود. 
به گزارش ایلنا، هاشمی طبا با اشاره  به این که 
چیزی  چه  دنبال  کنیم به  مشاهده  باید  ابتدا 
به مسئله  اظهار داشت: من شخصا  هستیم، 
به  سیاسی  مسائل  زیرا  نمی کنم  نگاه  سیاسی 
مسئله ای  آن  اما  است  بازگشت  قابل  گونه ای 
که قابل بازگشت نیست، مسئله مملکت است 
که دچار هرج ومرج و عدم وجود منابع می شود، 
دچار فرسودگی زیر بناها می شود و برای این باید 
یک فکری کرد. اگر فکر این ها را نکنیم؛ حتی اگر 
مملکت درست  کنند،  را عوض  اساسی  قانون 
نمی شود. درحال حاضر هم خوانش ما از مسائل 
متفاوت است، هرکسی یک چیزی می گوید؛ در 
باید  را  دریافت ها  و  سیاست ها  ما  که  صورتی 
قانونی  هر  صورت  این  غیر  در  کنیم  درست 
هر طور نوشته شود، یک تعبیر دیگری از آن 

می شود.
وی درباره تشکیل کمیته حقیقت یاب درباره 
حوادث اخیر از سوی وزارت کشور و اینکه در این 
کمیته چه احزاب، گروه ها و افرادی باید حضور 
داشته باشند، گفت: هر طور که باشد هنگامی 
که رئیس  این کمیته وزارت کشور باشد نتیجه اش 
به نفع وزارت کشور می شود و هیچ فرقی ندارد. 
نتیجه کار کمیته حقیقت یاب هم معلوم است 
هنگامی که کمیته حقیقت یاب می خواهد کار 
کار  نفع خودش  به  دهد،  انجام  حقیقت یابی 
می کند که این هم طبیعی است نه که بخواهم 
ایراد خاصی بگیرم اما آن گونه که فکر می کنیم 

چیزی به دست نمی آید.

پیکر رستم قاسمی از چین به تهران 
منتقل شد

پیکر مرحوم رستم قاسمی بعد از مداوای ناموفق 
در چین به ایران بازگشت. 

به گزارش ایسنا، پیکر مرحوم رستم قاسمی وزیر 
سابق راه و شهرسازی که برای درمان بیماری به 
چین رفته بود، بامداد دیروز )شنبه( با پرواز  شرکت 
هواپیمایی ماهان، از فرودگاه پکن به  تهران منتقل 
شد. پنج شنبه هفته گذشته مهندس رستم قاسمی 
وزیر سابق راه و شهرسازی و از یادگاران دوران دفاع 
مقدس، بعد از یک دوره تحمل بیماری درگذشت. 
مرحوم  انتخاب  از  بعد  ماه  چند  و  گذشته  سال 
قاسمی به وزارت، نشانه های بیماری در وی ظاهر 
شد اما او ضمن آغاز درمان، وظایف خود را دنبال 
می کرد، که از حدود دو ماه قبل بیماری وی تشدید 
شد. وزیر پیشین کابینه سیزدهم  از رئیس جمهوری 
درخواست کرد با کناره گیری او موافقت کند و پس 
بلافاصله  استعفا،  با  رئیس جمهوری  موافقت  از 
وارد فرآیند جدی درمان شد. اما پیشرفت بیماری 
سرطان به گونه ای بود که درمان موثر واقع نشد. 
مرحوم رستم قاسمی پیش از انتخابش به عنوان 
وزیر راه و شهرسازی دولت سیزدهم، مسئولیت 
وزارت نفت و فرماندهی قرارگاه خاتم الانبیاء را بر 

عهده داشت.

مصمم به مشورت با نخبگان هستیم
معاون اول قوه قضاییه گفت: در دوره تحول و 
تعالی قوه  قضاییه مصمم به مشورت با نخبگان 

هستیم. 
میزبان  قضاییه،  قوه   اول  معاون  دیروز  صبح 
بیست نفر از فعالان سیاسی و مدیران تشکل های 

شاخص سیاسی _اجتماعی اصولگرا بود.
سلسه  راستای  در  که  نشست  این  ابتدای  در 
با  رابطه  در  ورزی  اندیشه  هیأت های  جلسات 
چگونگی ارتقای عملکرد قوه قضاییه صورت گرفت، 
قضاییه  قوه  اول  معاون  مصدق  الاسلام  حجت 
گفت: در شرایط فعلی، همه قوا نیازمند مشورت 
مختلف  حوزه های  در  نخبگان  با  اندیشی  هم  و 
سیاسی، اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و حقوقی 
هستند و قوه قضاییه نیز به لحاظ نوع رویکرد خود 
که مبتنی بر تحول و تعالی است، از این قاعده 

مستثنی نیست.
وی افزود: در راستای جلب مشارکت و استماع 
نظرات نخبگان، رئیس قوه قضاییه در دوره اخیر 
پیشگام و پیشقدم است و ما شاهد هستیم ایشان 
به طور مرتب با طیف های مختلف دیدار و گفتگو 
می کنند که نشانگر اعتقاد عمیق وی به مشورت و 
کسب نظر از آگاهان در عرصه های گوناگون است.

نامزدهای ریاست دیوان محاسبات 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی برای یکسال 
و نیم باقی مانده از عمر مجلس یازدهم، سوابق 
بررسی  را  محاسبات  دیوان  ریاست  گزینه های 
می کنند تا رییس جدید این دیوان را انتخاب کنند. 
به  اسلامی  شورای  مجلس  نمایندگان  آذر   ۱۶
وزارت  در  تا  دادند  اعتماد  رای  بذرپاش  مهرداد 
راه و شهرسازی مشغول به کار شود، لذا کرسی 
ریاست دیوان محاسبات بعد از حدود ۲ سال و 
برای  باید  ملت  وکلای  و  شد  خالی  مجددا  نیم 
یک سال و نیم باقی مانده از مجلس یازدهم فرد 
پس  کنند.  انتخاب  دیوان  ریاست  به  را  دیگری 
بلافاصله  دادمان  ساختمان  به  بذرپاش  ورود  از 
گزینه هایی برای ریاست دیوان محاسبات مطرح 
الدین حسینی نماینده مردم  شدند،سید شمس 
تنکابن در مجلس، رحیم زارع نماینده مردم آباد 
محمد  و  دستغیب  احمدرضا  سید  مجلس،  در 
حسینی نمایندگان ادوار مجلس، پژمان پشم چی 
زاده معاونت نظارت مجلس، علی کامیار دادستان 
فعلی دیوان محاسبات، سیدضیاالدین نورالدینی 
سرپرست از قوی ترین گزینه ها برای ریاست دیوان 

محاسبات هستند.
سید شمس الدین حسینی: وزیر اقتصاد از سال 
۱۳۸۷ ا تا سال ۱۳۹۲، نماینده مردم تنکابن، رامسر 
آباد در مجلس شورای اسلامی، رئیس  و عباس 
کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید و نظارت بر 
اجرای اصل ۴۴ قانون اساسی، رئیس فراکسیون 
توسعه پایدار و تامین مالی، عضو کمیسیون برنامه 

و بودجه
علمی  هیأت  در  عضویت  سابقه  زارع:  رحیم 
علامه  دانشگاه  حسابداری  و  مدیریت  دانشکده 
طباطبایی، سربازرسی حوزه تجارت خارجی سازمان 
در  آباده  مردم  نمایندگی  و  کشور  کل  بازرسی 

مجلس نهم،دهم و یازدهم شورای اسلامی
سید احمدرضا دستغیب: نماینده مردم شیراز 
در مجلس هشتم و نهم شورای اسلامی، ریاست 

سازمان جوانان استان فارس
و  شهرسازی  معاونت   : زاده  پشمچی  پژمان 
پشتیبانی  معاونت  تهران،  شهرداری  معماری 
و  ایران  اسلامی  جمهوری  هواپیمای  مدیرعامل 
معاونت نظارت مجلس شورای اسلامی در دوره 

یازدهم
محاسبات  دیوان  کل  مدیر  حسینی:  محمد 
دیوان  کل  مدیر  بختیاری،  چهارمحال  استان 
محاسبات استان قزوین، ، مدیر کلی رسیدگی به 
امور حسابرسی شرکتهای دولتی در ستاد مرکزی 
داری  و خزانه  ،معاونت هزینه  دیوان محاسبات 
کل کشور، نماینده دیوان محاسبات در کمیسیون 
برنامه و بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی 
و کمیسیون تلفیق بودجه، مدیر کل دفتر برنامه 
ریزی ، نظارت و ارتقاء کیفیت دیوان محاسبات ن 
نماینده مردم تفرش در دوره دهم مجلس شورای 

اسلامی
محاسبات  دیوان  فعلی  دادستان  کامیار:  علی 
،نماینده مردم ارومیه در دوره های دوم، سوم و 
دیوان  مستشار  اسلامی،  شورای  مجلس  چهارم 
دیوان  مستشاری  هیئت  رئیس  و  محاسبات 

محاسبات کشور
طبق آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی 
کمیسیون برنامه و بودجه مجلس موظف است دو 
نامزد به عنوان رییس دیوان محاسبات و دو نامزد 
به عنوان دادستان دیوان محاسبات جهت انتخاب 
یکی از آن ها توسط مجلس شورای اسلامی معرفی 

کند.

دو طرف همچنین خواستار همکاری ایران با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی به منظور تضمین صلح آمیز 
چینی  طرف  شدند.  خود  ای  هسته  برنامه  بودن 
خاک   در  غیرنظامیان  به  حمله  هرگونه  همچنین 

عربستان  را محکوم کرد.
هر چند که چنین اتفاقی از چینی ها را در دوره 
قطعنامه های شورای امنیت سازمان ملل و رای مثبت 
چین به آنها شاهد بودیم، اما چنین اتفاقی آن هم در 
ریاض به گفته کارشناسان از آنجا حائز اهمیت است 
که دائماً برخی از مسئولان سیاسی کشور با مانور 
دادن بر اتحاد استراتژیک با چین، چنین موضوعی 
را نقطه اتکای سیاست خارجی کشور در مقابله با 
غرب و به خصوص آمریکا معرفی می کردند. در 
همین رابطه و در واکنش به چنین بیانیه ای محمد 
جمشیدی معاون سیاسی رئیس جمهوری در پیامی 
توئیتری نوشت:  همکاران چینی به یاد داشته باشند 
که وقتی سعودی و آمریکا از گروه های تروریستی 
داعش و القاعده در سوریه حمایت کردند و با تجاوز 
نظامی وحشیانه یمن را ویران کردند، این ایران بود 
که با تروریست ها جنگید تا ثبات و امنیت در منطقه 
مستقر شود و تروریسم به شرق و غرب تسری نیابد.
در همین حال یعقوب رضازاده عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس نیز اعلام کرد 
که این کمیسیون امروز در جلسه بیانیه اخیر چین 
و عربستان را مورد بررسی قرار می دهد. به گفته 
رضازاده دستگاه دیپلماسی باید با قدرت و قاطعیت 
جواب این بیانیه را دهد که دیکته شده اسرائیل و 

آمریکا به نوکرشان یعنی عربستان است. 
ما  کرد:  تاکید  کرده  گفت و گو  ایسنا  با  که  وی 
و  نکردیم  امور داخلی کشوری دخالت  در  تاکنون 
آرامش  راستای حفظ  بوده در  اظهارنظری هم  اگر 
منطقه بیان شده است؛ درباره بیانیه مشترک تکلیف 
عربستان مشخص است عربستان هیچ گاه حامی ما 
نبوده و همواره در روابط با کشورمان تنش را دنبال 
کرده که آخرین نمونه آن اغتشاشات اخیر است یک 
پای ثابت عربستان سعودی بوده که به خصوص 
از  می کند.  دنبال  اینترنشنال  انقلاب  ضد  رسانه 
عربستان بیش از این انتظار نمی رفت آنها همیشه 
در شوراهای خود ایران را محکوم به مداخله جویی 
در کشورهای همسایه کرده حال این که کشورهای 
همسایه به هیچ وجه چنین نظری ندارند. این عضو 
سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  رئیسه  هیئت 
خارجی مجلس ادامه داد: موضوع چین فرق دارد 
ما با چین روابطی سیاسی و اقتصادی داریم چین 
به بازار نفت و اقتصاد ما نیاز داشته و ما هم با چین 
تبادلاتی داریم لذا به هیچ وجه این بیانیه مشترک از 
طرف چین مورد انتظار و قبول کشور ما نیست؛ باید 
دستگاه دیپلماسی و وزارت خارجه با قدرت و قاطعانه 

جواب این بیانیه را بدهد.
رضازاده تاکید کرد: ما به هیچ وجه مواضع ذکر 
شده در این بیانیه مشترک را قبول نداشته و آن را 
به شدت محکوم می کنیم. این بیانیه دیکته شده 
اسرائیل وآمریکا به نوکر خود عربستان سعودی است 

که آن را القاء کرده اند.
چین به ایران جفا کرد

هر چند که موضع گیری چین بر علیه ایران در 
ریاض از منظر رسانه ای و تحلیلی تامل برانگیز 
است، اما از منظر دیپلماسی و واقع گرایی سیاسی 
چند  هر  چین  شود.  می  محسوب  طبیعی  امری 

که با ایران روابط نزدیکی دارد و دو طرف شرکای 
از این  اما  تجاری و سیاسی محسوب می شوند، 
نکته نباید غافل شد که در دنیای سیاست منافع 
واسطه  به  ایران  که  آنجا  از  و  زده  را  اول  حرف 
تحریم در تنگنای بین المللی قرار دارد، نمی توان 
انتظار داشت که سایر منافع خود  بازیگر  از یک 
اخلاقی  عرف  اساس  بر  را  منطقه  کشورهای  با 
تنظیم و دنبال کند. در واقع این امر هم یک تلنگر 
جدی به سیاست گذاران دیپلماسی کشور است تا 
تمامی اهرم های خود را فارغ از موازنه قوا در نظام 

بین المللی دنبال و تعریف نکند.
در همین رابطه حسن هانی زاده کارشناس مسائل 
بین الملل یک کارشناس مسایل بین الملل گفت: 
عربستان در نزدیکی به چین رویکرد تاکتیکی دارد و 
بعد از اینکه چین را از ایران جدا کرد، رابطه خود را با 

چین قطع می کند. 
حسن هانی زاده در گفت وگو با ایسنا با اشاره به 
به عربستان و قطر و  سفر رئیس  جمهوری چین 
با  کشور  این  تجاری  و  اقتصادی  روابط  گسترش 
کشورهای عربی منطقه و کشورهای عربی حوزه خلیج 
فارس گفت: سفر رییس جمهور چین به عربستان 
برآیند چند اتفاق در منطقه است؛ تهدیدات امنیتی 
تایوان به چین، کمک نظامی آمریکا به تایوان، تلاش 
آمریکا برای شبیه سازی حوادث اوکراین در تایوان. 
با توجه به انزوای سیاسی و نظامی چین، این کشور 
قصد دارد به نوعی از این شرایط خارج شود از این رو 

در سفر به عربستان ۲۵ توافق همکاری اقتصادی و 
انرژی با عربستان امضا شد.

جمهوری  رئیس   دیدار  همچنین  داد:  ادامه  وی 
چین با رهبران کشورهای عربی از جمله حوزه خلیج 
فراگیر  برنامه  نشان می دهد که چین یک  فارس 
برای صادرات کالاهای خود به کشورهای اسلامی و 
عربی در نظر گرفته است، اما این تلاش و هدف با 
مخالفت آمریکا مواجه می شود. آمریکایی ها اجازه 
نمی دهند چین به بازار بخش مهمی از جهان در 

آفریقا و آسیا دست یابد. 
منطقه  مسائل  کارشناس  این  ایسنا،  گزارش  به 
اظهار کرد: معتقدم از نظر آمریکایی ها اقدام چین 
در گسترش روابط با کشورهای عربی منطقه، یک 
حوزه  در  چین  شود.  می  تلقی  راهبردی  اشتباه 
شانگهای فعال است و کشورهای عضو شانگهای هم 
تاثیر اقتصادی بالایی در منطقه و جهان دارند، اینکه 
چین از عربستان به جهان عرب و اسلام نفوذ کند 
مورد پسند و رضایت آمریکا نخواهد بود و حتما برای 

مقابله آن برنامه دارد.
هانی زاده درباره نتایج سفر رئیس جمهوری چین 
به عربستان و تاثیر توافقات دو کشور بر ایران گفت: 
محمد بن سلمان سعی می کند چین را از ایران جدا 
کند و از نفوذ چین در شورای امنیت و در جهان 
استفاده کند. بن سلمان با برگ چین علیه ایران و 
آمریکا استفاده می کند. در حال حاضر او با تیم جو 
بایدن مشکل پیدا کرده پس سعی می کند یارگیری 

جدید داشته باشد اما آمریکا هم برای چین و هم برای 
عربستان مشکل ایجاد خواهد کرد.

وی افزود: انتظار نمی رفت چینی ها به سرعت به 
منطقه  در  ایران  رقیب جدی  که  عربستان  سمت 
است بروند و آغوش خود را به سمت عربستان باز 
کنند. به نظر چینی ها اشتباه بزرگی مرتکب شدند 
و سعی دارند از ایران فاصله بگیرند و از سفره های 
گسترده نفتی عربستان و بازار گرم کشورهای عربی 
برای کالاهای چینی استفاده کنند. اما این سیاست 
ایران و چین یک  مشکل ساز می شود. چون میان 
توافق راهبردی بلندمدت وجود دارد گرایش ناگهانی 
چین به سمت کشورهای عربی قابل توجه است و 

جفا و بی وفایی چین به ایران تلقی می شود.
این کارشناس مسائل منطقه تصریح کرد: ایران 
در این سال ها نفت چین را تامین کرده و رابطه 
گسترده اقتصادی با چین دارد. به نظر آنها اشتباه 
عربستان  که  بدانند  باید  و  شدند  مرتکب  بزرگی 
بعد  و  دارد  تاکتیکی  رویکرد  چین  به  نزدیکی  در 
را  خود  رابطه  کرد  جدا  ایران  از  را  چین  اینکه  از 
سیاسی  بازی  سلمان  بن  می کند.  قطع  چین  با 
خود را تا انتخابات ۲۰۲۴ آمریکا ادامه می دهد و 
در انتظار است ببیند جمهوری خواهان پیروز این 
میدان خواهند شد یا نه. الان اختلاف بین آمریکا 
و عربستان زیاد است از این رو بن سلمان سعی 
با  را  آینده سیاست چندگانه ای  دارد در دو سال 

چین و ایران و آمریکا دنبال کند.

رئیسی با بیان اینکه اغتشاشات اخیر دارای ساحت های امنیتی، 
فرهنگی و اقتصادی بود، گفت: مسئولان امنیتی در این زمینه تلاش 

کردند و اکنون امنیت برقرار است و بیشتر هم تامین می شود. 
سیدابراهیم رئیسی طی سخنانی در مراسم سالروز تشکیل شورای 
عالی انقلاب فرهنگی اظهارکرد: لازم است نگاهی داشته باشیم به 
آنچه که تاکنون شورای عالی انقلاب فرهنگی به آن عمل کرده است، 
درواقع به وضع موجود و مطلوب نگاه کنیم و اگر فاصله ای است آن 
را کم کنیم. نگاهی باید نقادانه و کارشناسانه باشد به عبارتی آیا آنچه 

از شورای عالی انقلاب فرهنگی انتظار می رفت انجام شده است. 
وی تصریح کرد: برای این که ببینیم شورای عالی انقلاب فرهنگی 
تا چه اندازه به انتظارات عمل کرده است باید به اسناد بالادستی 
نگاه کنیم و معلوم شود آیا شورای عالی انقلاب فرهنگی در این ادوار 
براساس اسناد بالادستی چگونه عمل کرده در چه بخش هایی موفق 

بوده و از آن ها تقدیر و تشکر کرد. 
رئیس قوه مجریه همچنین با تاکید بر این که نگاه تحولی در این 
امر بسیار مهم است، گفت: اگر اندیشه و انگیزه تحولی نباشد تحول 
هم اتفاق نمی افتد. درواقع باید بازنگاهی در فرآیندها داشته باشیم 
که آیا درخور است یا خیر؟ آیا این فرآیندها، فرآیندهایی است که 

یک کار تحولی همسازی انجام شده باشد؟ 
رئیسی خاطرنشان کرد: بخش های مختلفی متکلف علم هستند 
باید بازنگاهی نسبت به ساختارهای خودشان باشند اگر این نگاه 
انجام نشود تحول در ساختارها اتفاق نمی افتد آن چیزی که رهبری 
در جلسه اخیر با اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی  تاکید کردند 

بالاتر از وظیفه سازمان ها بود باید دید موازی کار کجاست. 
رئیس جمهوری در ادامه بر ضرورت افزایش بهره وری تاکید کرد 
و افزود: بنده در جلسه با روسای دانشگاه و ... گفتم ما در کشور 
نیازمند افزایش بهره وی هستیم این میزان از نیروی انسانی کارآمد 
به قولی ۸۰ هزار اعضای هیات علمی و به قولی ۱۰۱ هزار اعضای 
هیات علمی داریم باید به بهره وری در این مساله نگاه کرد و بعد 
بودجه و امکاناتی که وجود دارد. معتقدم هزینه کردن در این بخش 

های نوعی سرمایه گذاری است.

را  عدالت  کرد،  فراموش  نباید  را  عدالت  مقوله  داد:  ادامه  وی 
محدود نبینیم ، ما در فرهنگ اسلامی هیچ مفهومی به گستردگی 
و فراگیری عدالت نداریم. باید عدالت را در همه حوزه ها ببینیم. در 
آموزش و پرورش عدالت به آموزش بیشتر تاکید داشته در حالی که 

تربیت نیز مقوله مهمی است. 
از  بیان کرد: بزرگی ۵۰ سال قبل در تعریف  رئیسی همچنین 
بحث تربیت می گفت؛ تربیت احیاء تمایلات عالی انسانی نفسانی 
است. بنده چند هفته قبل بعد از مراسم ۱۳ آبان به اردوگاه شهید 
باهنر رفتم و در جمع دانش آموزان سمپادی حضور داشتم حرف 
های خوب و شنیدنی داشتیم، دانش آموزان می گفتند در مدارس 
سمپادی مطالب علمی را خوب آموزش می دهند، اما چرا زمانی برای 

پاسخ به سوالات سیاسی اختصاص داده نمی شود.
وی تصریح کرد: باید شناخت و بصیرت نسبت به مسائل وجود 
بیان  بصیرت  مقوله  در  و  دارند  رهبری  که  نگرانی  باشد،  داشته 
کردند، تنها برای مسائل مربوط به ۸۸ نبوده،  همواره وجود دارد، 
اکنون هم هست یعنی یک دانش آموز، دانشجو یا استاد در کنار 

علم افزایی تحلیل درستی هم داشته باشند.
رئیس جمهوری به مساله هدایت فرهنگی از وظایف شورای عالی 
انقلاب فرهنگی نیز اشاره کرد و گفت: ساز و کارها وجود دارد، اما 
لازمه اش باز نگاهی است که در سازمان ها این هدایت فرهنگی 

چگونه انجام می شود.
رئیس جمهوری با اشاره به اجرای طرح رتبه بندی معلمان اظهار 
کرد: پرداخت حقوق یک مسئله بود، اما اصل حفظ شان و کرامت 
معلمان است، زیرا این شان و کرامت آنهاست که می تواند آینده 
دانش آموزان را بسازد. جامعه ارتباطی و اطلاعاتی را که نمی توانیم 
محدود کنیم، اما آنچه اثربخش است، مصون سازی جوان است. 
یعنی از جوان صیانت شود تا در برابر هجوم ها، فرهنگ، آداب، 

رسوم و باورهای خود را حفظ کنند.
رئیسی با اشاره به تاکیدات رهبری در زمینه اسراف نکردن و تاکید 
بر توان داخلی و محور ما می توانیم، گفت: اسراف، حرکت در خارج 
از محور عدالت است، ما می توانیم نیز حرکت بر مسیر عدالت 
است. جامعه دانش بنیان جامعه ای است که دانایی های خود را 
به توانایی هایش ضمیمه کرده و محصول دانش بنیان ارائه می کند.

وی در ادامه با بیان اینکه باید مفاهیم واژگانی مثل بازنشستگی 
یا فارغ التحصیلی عوض شود، گفت: امام بعد از ۷۰ سالگی رهبری 
یک انقلاب بزرگ را بر عهده گرفت. حالا یک فرد ۵۰ ساله بازنشسته 
شده و به پارک می رود. این واژه ها که عجیب است، افراد را متوقف 
می کند و حتما باید بازنگاهی به آنها شود، مفهوم سازی ها بسیار 
اقتصاد  مثل  زیبایی  بسیار  مفهوم سازی های  رهبری  است.  مهم 

مقاومتی در فرهنگ ما ایجاد کردند.
و  کار  فرهنگ  اهمیت  به  اشاره  با  همچنین  جمهوری  رئیس 
تلاش، گفت: تحصیلکردگان نباید خود را به میز و صندلی محدود 
کنند. در رباط کریم به من گفتند یک نفر بیکار هم وجود ندارد 
و حتی ظرفیت مهاجرپذیری هم دارند. البته در واژه مهاجرت هم 
باید بازنگری شود. در پاکدشت هم گفتند یک نفر بیکار نداریم، 
اما برخی فارغ التحصیل ها فقط دنبال کار اداری هستند و رفتن 
به کارخانه و پوشیدن لباس کار و ایستادن در کنار کارگر یا کار در 
زمینه کشاورزی و معدن را کار نمی دانند. ما به فرهنگ سازی در این 

زمینه نیاز داریم. ما به فرهنگسازی در زمینه کار و تلاش، انضباط 
این زمینه ها، دانشگاه ،  نیازمندیم که در  قانونمداری  اجتماعی و 
حوزه ها، سازمان های مسئول مثل دبیرخانه شورای انقلاب فرهنگی 

مسئولیت دارند.
وی تاکید کرد: عدالت مفهوم بسیار گسترده ای است که هر جا از 
آن عقب ماندگی داریم باید جبران کنیم. چند مثال هم در این زمینه 

رهبری فرمودند و البته مثال های دیگری هم وجود دارد.
وی خاطرنشان کرد: نگاه مراکز علمی و فرهنگی، باید مردمی باشد. 
من شهید مطهری را در سال ۵۴ برای اولین بار در یک کتابفروشی 
در قم دیدم و بعد از دیدار با وی با ایشان در مسیر تا منزل صحبت 
می کردم. آقای مفتح مسجد داشت و در آنجا با مردم در ارتباط 
بود. بزرگان ما همواره در میان مردم بودند. رهبری قبل از انقلاب 
جز در ایام زندان و تبعید در مسجد سه نوبت نماز می خواندند و 
دانشجویان و طلاب دور ایشان حلقه زده بودند. فرهنگسازان ما 
باید با مردم ارتباط داشته باشند تا مسائل جامعه را فهم کنند. من 
۱۲ سال این وقت را داشتم تا در بین مردم باشم و نیاز آنها را درک 
کنم. در جمع مردم بودن برای من درس آموز است. دشمن هم که 
دچار اشتباه می شود به خاطر این است که فهمی از مسائل ندارد. 
اگر آنها ۲۰ سال در افغانستان دستاوردی جز شکست و خونریزی 
نداشتند بخاطر این بود که مسائل را نتوانستند فهم کنند. در همین 

اغتشاشات هم دچار اشتباه محاسباتی شدند.
رئیسی با بیان اینکه اغتشاشات اخیر دارای ساحت های امنیتی، 
فرهنگی و اقتصادی بود، گفت: مسئولان امنیتی در این زمینه تلاش 
کردند و اکنون امنیت برقرار است و بیشتر هم تامین می شود، اما 
موضوع به ساحت فرهنگی و اقتصادی هم برمی گردد. مسئولان 
فرهنگی باید عملکرد خود را بازنگاهی داشته باشند و کار جهادی 
انجام دهند. شهید سلیمانی یکبار به مشهد که آمد من به ایشان 
گفتم ما در زمینه نظامی پیروز شدیم، اما بعضی از افرادی که در 
مقابل ما هستند، داعش ذهنش شان را آلوده کرده است و ما به کار 
فرهنگی نیاز داریم تا ذهن این مردم منطقه اصلاح شود که ایشان 
هم گفتند درست است. در واقع مسئولیت در حوزه فرهنگ بسیار 

خطیر است.
وی با اشاره به مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی درباره فعال 
شدن مراکز گفت وگو در سراسر کشور گفت: در این گفت وگوهاست 
که می توان سخن افراد را شنید. این گفت وگوها برای کشور و دولت 

مفید است.
رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: مصوبات شورای عالی انقلاب 
نفی  را  بودن  اقتضایی  من  باشد.  اقتضایی  فقط  نباید  فرهنگی 
نمی کنم، اما این مصوبات باید بیینی هم باشد، زیرا صرف تصویب 
و ابلاغ کفایت نمی کند. در تصمیم سازی ها و اجرای این سیاست ها 
باید از نظر فرهیختگان استفاده شود. جهاد تبیین در این زمینه 
بسیار اهمیت دارد. زمانی آقای فلسفی به طلبه ها می گفت ببینید 
مخاطب چه ادراکی از گفته شما دارد و به صرف گفته خود تکیه 

نکنید.
رئیسی در پایان گفت: این دولت تنها دولتی است که سند تحول 
دارد و آن را در معرض نظر فرهیختگان و دانشمندان قرار داده است 
تا نظر خود را در این زمینه اعلام کنند، زیرا ما معتقدیم نقد و نظر 

آنها برای ما کارسازی خواهد بود.

» ابتکار« واکنش ها به بیانیه های ضد ایرانی چین و عربستان را بررسی می کند

جفای چینی در ریاض
گروه سیاسی - یکی از پیامدهای سفر شی جین پینگ رئیس جمهوری چین به عربستان، انتشار بیانیه ای بود که در نشست مشترک سران این دو کشور 
در ریاض منتشر شد.  در بخشی از این بیانیه از ایران خواسته شده که  در امور داخلی دیگر کشورها دخالت نکند. در این بیانیه همچنین بر اهمیت احترام 

گذاشتن ایران به اصل حسن همجواری تاکید شده است.

اکنون امنیت برقرار استرئیسی در مراسم سالروز تشکیل شورایعالی انقلاب فرهنگی:

چین هرچند که 
با ایران روابط 

نزدیکی دارد اما 
از این نکته نباید 
غافل شد که در 
دنیای سیاست 

منافع حرف 
اول را زده و از 

آنجا که ایران به 
واسطه تحریم 

در تنگنای بین 
المللی قرار دارد، 
نمی توان از یک 

بازیگر انتظار 
داشت که سایر 

منافع خود با 
کشورهای منطقه 
را بر اساس عرف 
اخلاقی تنظیم و 
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